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URBANISME
Colau promet
estendre el model
Superilla als deu
districtes: “Tothom
tindrà a prop un eix
verd i serà un espai
públic del qual 
es podrà gaudir”
pàg 20

DEMANA CONSENS pàg 20

Trias diu que el pla
de mobilitat de Colau
va “contra les persones”

LLENGUA pàg 20

Maragall aposta per 
un comissionat per
promoure el català

ENTREVISTA A JAUME COLLBONI  
“El 22@ ha estat un èxit
dels alcaldes del PSC que
Trias va abandonar” pàg 10

El Besòs es reivindica a través de l’art urbà pàg 14

Un barri viu
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A L’ESPAI LÍNIA pàgs 18 i 19

El debat dels ‘números dos’
de Barcelona: confrontats
pels problemes reals

VÍCTIMA POLÍTICA pàg 3
El cas de Gustau Muñoz:
la família busca justícia
històrica a l’Argentina 

CELEBRACIÓ pàg 14

Tot a punt per a les Festes
de Maig del Poblenou

9 DE MAIG pàg 21

Barcelona celebra el 
Dia Europeu del Comerç

BÀSQUET pàg 22

Soto: “Vull que l’estudiant
normalitzi els seus errors”

MEMÒRIA HISTÒRICA pàg 14

Tres instituts recorden
les víctimes del nazisme
amb diverses llambordes
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Gustau Muñoz tenia només setze
anys quan la bala d’un policia va
posar fi a la seva vida. Era l’11 de
setembre de 1978 i aquest jove
participava en una manifestació de
la Diada. Militava a les joventuts
del PCE(i) –el Partit Comunista
d’Espanya (internacional), que
defensava la independència de
Catalunya– i formava part d’un
dels piquets d’aquella mobilitza-
ció. L’acompanyava, entre altres,
el seu germà Marc, que només te-
nia un any més que ell. Després
d’un moment de tensió, i pràcti-
cament sense adonar-se’n, els dos
germans es van separar. “Un
agent ens va intentar detenir i vam
córrer en direccions oposades”, re-
lata en Marc. Al cap d’uns instants,
en Gustau va ser assassinat d’un
tret al carrer Ferran.

En Marc ho recorda com si fos
ahir, però aviat farà 45 anys d’a-
quells fets. Uns fets que, malgrat
aquestes quatre dècades, conti-
nuen impunes. En el seu moment,
el cas es va arxivar sense judici i,
posteriorment, l’estat espanyol
no ha reconegut en Gustau com a
víctima d’un crim de lesa huma-
nitat. Amb tot, el cas ha prescrit. 

És per això que la família
Muñoz ha hagut de fer més de
10.000 quilòmetres i plantar-se
a l’altra banda de l’Atlàntic per
trobar la justícia que Espanya li
ha negat. El passat 22 de març,
Marc Muñoz va declarar als jut-
jats federals de Buenos Aires da-
vant María Servini, la jutgessa de
la querella argentina contra els
crims del franquisme.

UN PRECEDENT JUDICIAL
El camí per arribar fins a la de-
claració a l’Argentina no ha estat
gens fàcil. Després d’esgotar les –

limitades– vies de la justícia es-
panyola, l’any 2016 en Marc va
provar d’incloure el cas a la que-
rella argentina, però va ser re-
butjat perquè només s’acceptaven
fets ocorreguts fins al juny de
1977. Lluny de rendir-se, va pre-
sentar un recurs, però aleshores
li van dir que faltava documenta-
ció. Tampoc no ho va deixar cór-
rer (mai li ha passat pel cap
aquesta possibilitat). I el 2018, en
el tercer intent, el crim d’en Gus-
tau va ser admès a la querella ar-
gentina. “El nostre cas amplia el
període temporal de la quere-
lla”, destaca en Marc, que defen-
sa que “la justícia no podia limi-
tar-se al temps”.

Com en tot, la pandèmia va
endarrerir el procés, però final-
ment va arribar el dia. En Marc va
volar a Buenos Aires el 18 de
març per poder participar, del
20 al 24, en un congrés sobre drets

humans i crims de lesa humani-
tat com a membre del Col·lectiu
pels Oblidats de la Transició
(COT). El dia 22 va declarar da-
vant la jutgessa Servini com a tes-
timoni i querellant de l’assassinat
del seu germà. Hi va haver tres tes-

timonis més i es va presentar
com a prova el documental Gus-
tau, la Transició al descobert, de
Jaume Domènech. L’objectiu d’a-
questa declaració, que va durar
prop de dues hores, era acusar Ro-
dolfo Martín Villa, ministre de l’In-
terior entre 1976 i 1979, i els dos
policies presumptament involu-

crats en la mort d’en Gustau:
Jose Luis Varela Miras i Francis-
co Martínez Menéndez. Però tam-
bé pretenia denunciar el que va ser
realment la Transició espanyola.

“Gairebé 200 persones van
ser assassinades durant aquella
època”, assenyala en Marc, des-
mentint el mite d’una transició
modèlica cap a la democràcia.
“Aquelles morts formaven part
d’un pla establert pel poder”,
afegeix, posant el focus també en
Joan Carles I com a cap d’estat.
Aquesta tasca de denúncia és la
que porta a terme el COT, que
anima les famílies de totes les víc-
times a presentar el seu cas a la
querella argentina.

“L’Argentina està donant una
lliçó de justícia i de democràcia
a l’estat espanyol”, subratlla en
Marc. Per a ell, tot i que admet
que el procés és llarg, el fet d’ha-
ver pogut declarar a Buenos

Aires li ha transmès la sensació
“que s’està avançant”. Que la
justícia per a la memòria d’en
Gustau, doncs, és més a prop.

“UNA PEDRA A LA SABATA”
La querella argentina, però, re-
quereix col·laboració d’Espanya.
I en aquest sentit, tal com es
queixa en Marc, l’estat espanyol
ha sigut “una pedra a la sabata” en
tot moment. “Fins ara només ha
posat pals a les rodes”, remarca.
Però, tot i aquests mals prece-
dents, no perd l’esperança. 

“El govern espanyol no pot
ignorar la justícia internacional
eternament. En algun moment
haurà de començar a col·laborar.
Seria un exercici d’higiene per a la
democràcia espanyola”, diu en
Marc, que fa 45 anys que lluita
contra la impunitat. “No pots
matar un noi de setze anys i anar-
te’n a casa”, sentencia.

Anna Utiel
BARCELONA

Travessar l’oceà per fer justícia

El cas d’en Gustau ha
obert la porta a jutjar
crims posteriors al 1977
en la querella argentina

Marc Muñoz amb María Servini, la jutgessa de la querella argentina, i amb una pancarta acusant Martín Villa. Fotos cedides

» Gustau Muñoz va ser assassinat als 16 anys per un policia en una manifestació de la Diada de 1978
» El seu germà Marc ha declarat recentment a l’Argentina perquè aquest crim no quedi impune
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La lupa

uè ens està succeint a l’hora d’analitzar el
binomi migracions/drets humans? Com pot
ser que hàgim passat tan ràpidament de re-
ivindicar el dret humà a la mobilitat uni-
versal (art. 7. 2 de la Declaració Universal

de Drets Humans Emergents) a estar immersos en la
manifesta proclamació d’un estat d’excepció perma-
nent contra les persones migrants? Donar una ex-
plicació coherent a aquesta situació no resulta fàcil.
Malgrat que és un tema complex, sí que podem apre-
ciar que, des del món dels drets humans, això obeeix
a una manipulació discursiva al voltant de la condi-
ció de les persones estrangeres.

Aquesta manipulació rau a provocar engany sobre
la necessària interacció existent entre la sobirania de
l’estat i la protecció dels drets de les persones migrants.
Des d’una visió clàssica del Dret internacional públic,
els estats tenien el poder inqüestionable d’admetre i
d’expulsar els estrangers del seu territori. No obstant
això, aquesta concepció absoluta que reconeixia la ple-
na discrecionalitat de cada estat s’ha vist mitigada pro-
gressivament per l’evolució d’altres normes interna-
cionals –en particular, les relatives a la protecció dels
drets humans. Normes que no només afecten l’entrada
o la sortida, sinó també el gaudi de drets i llibertats
fonamentals quan una persona estrangera es troba
sota la seva jurisdicció. L’emergència d’aquestes
normes té per finalitat conciliar dues exigències
oposades: per una banda, la seguretat nacional i la so-
birania estatal i, per l’altra, l’efectiva aplicació del prin-
cipi del respecte de la dignitat humana, en aquest cas
envers les persones migrants. D’aquesta forma, cal pro-
clamar ben alt que, avui dia, la sobirania dels estats
està limitada, en diferents situacions, per la necessi-
tat de respectar els interessos i les expectatives legí-

times de les persones migrants, així com de garantir
el respecte dels seus drets fonamentals.

Aquesta interpretació ens ha de permetre desarmar
i denunciar totes aquelles polítiques i pràctiques d’a-
partheid social que pretenen justificar argumentacions
i comportaments que volen actuar com a protectors cap
als seus (primer els de casa) i com a depredadors respecte
dels que consideren enemics (persones migrants).

Cal denunciar aquesta alteració del règim migra-
tori, ja que descansa en la representació de la perso-
na estrangera com a estranya, on la seva condició és
vista com una amenaça i on la retòrica de la protec-
ció ja no és cap a elles, sinó contra elles.

Davant d’aquesta manipulació que hem constatat,

la pregunta a formular-nos no només hauria de ser:
com és possible aquest horror que comporta una vul-
neració sistemàtica i constant dels drets de les persones
migrants? La pregunta correcta a plantejar-se seria:
com hem permès que les persones migrants s’hagin
pogut veure privades de molts dels seus drets i lli-
bertats sense que això sigui constitutiu de delicte?

En molts casos, es tracta de manifestes violacions
dels drets humans justificades per motius de segure-
tat, de manteniment de l’ordre i de control de la mi-
gració. No són pocs els exemples que en podem trobar
cada dia: la identificació i detenció discriminatòria de
persones en espais públics per sol·licitar la seva docu-

mentació acreditativa de la situació administrativa
(identificacions basades en perfils ètnics, com denun-
cia any rere any SOS Racisme) o els espais de reclusió
caracteritzats per l’espera i la manca de drets (centres
d’internament d’estrangers, com el que tenim a Bar-
celona). Per si això no fos prou, les polítiques de con-
trol migratori incideixen en la il·lògica de l’excepcio-
nalitat en promoure la criminalització de la solidaritat
i la generalització de narratives tòxiques contràries a
les migracions i als estrangers, entre altres mesures.

Ens trobem, doncs, davant d’un procés de deshu-
manització de les persones migrants fruit de l’augment
dels controls migratoris i del desenvolupament de po-
lítiques que produeixen cada cop més vulneracions de
drets humans, patiments, explotacions i, fins i tot, morts.

Ben segur que aquest fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en la campanya de les
eleccions municipals. D’aquesta forma, no ens podem
quedar de braços plegats. Haurem de saber escollir
entre veure la immigració des d’un marc discursiu
construït sobre la por a l’altre i la defensa de la segu-
retat mitjançant mesures pròpies d’un estat d’excepció
permanent –amb l’objectiu de reduir els drets de les
persones migrants i mantenir-les en un estat d’inse-
guretat i vulnerabilitat– o aconseguir revertir la si-
tuació per tal de fomentar un enfocament de la ges-
tió de la immigració basat en els drets humans.

Ho tinc clar. Segur que defensar el dret a migrar i els
drets de les persones migrants contribuirà a fer que les
nostres societats siguin més justes i solidàries, on la mi-
xofília (l’aposta per entorns heterogenis i diversos) der-
roti la mixofòbia (por d’allò que és desconegut o no es
vol conèixer). Independentment que doni o no vots.

Article publicat originalment el 24 d’abril

El fals dilema entre la por o la
diversitat estarà molt present en

la campanya de les municipals

per David Bondia, síndic de greuges de Barcelona

La diversitat contra la por?
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La mateixa setmana
que el focus ha estat en

les ocupacions i l’extre-
ma dreta, el Banc d’Espanya advertia
que el 49% dels llogaters estan en risc
de pobresa i una veïna de Barcelona se
suïcidava abans que la desnonessin
després d’haver viscut de lloguer al pis
que era casa seva.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Això de la Bonanova
és una polèmica inflada

des de la irresponsabili-
tat política i la complicitat mediàtica.
Ni és el primer problema dels veïns ni
encapçala el llistat de preocupacions
dels barcelonins. Tampoc hauria de
ser al cor de l’agenda dels mitjans.
Mal inici de campanya.

@jserracarne

Quan vaig pel carrer
amb cadira de rodes,

ve gent i m’empeny la
cadira com si res. Que vagi amb cadi-
ra no significa que necessiti ajuda,
simplement vaig al meu ritme (i amb
crosses també). Voler ajudar està molt
bé, però ABANS heu de PREGUNTAR a
la gent si vol i necessita ser ajudada!

Fa una estona, creuant
el carrer per un pas de

vianants amb el semàfor
en verd, un cotxe gairebé em passa per
damunt. Quan s’ha aturat a un pam de
la meva cuixa li he dit al conductor: “Tio,
què fas?”. La seva resposta: 
“¿QUÉ TE PASA, PUTA?” 
I així cada dia. No puc més.

@xalzfm@annaplanas_@davidcobo_
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Deixa’t enamorar per la Feria de Abril1

2
El Museu d’Història de Barcelona acollirà la
gran Festa de l’Arquitectura, i de la dansa

El Forn Gil fa una de les millors 
mones de Pasqua de Catalunya

Barcelona Activa i Mercabarna impulsen 
un ‘FoodLab’ a La Escocesa

El + llegit líniaSantMartí.cat

3

4

5

Paula Casadevall: “L’Ari 
és qui em coneix millor”

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Sant Martí no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@mar_bermjim: Degoteig de denúncies
contra el professor de Blanquerna acusat
d’assetjament sexual i abús de poder. Ja hi
ha 4 denúncies formals presentades.

@afarrasc: D’una cosa estic segur: els tres
candidats a alcalde de Barcelona que no
guanyin dimitiran com a regidors després
de les eleccions. #Municipals2023.

#CampanyaElectoral

@mossos: Investiguem la invasió de
camp d’ahir [14-5-2023] a l’RCDE Stadium
per infracció de la llei de l’esport i per des-
ordres públics i danys.

#InvasióDeCamp #AssetjamentSexual

Safata d’entrada

Ignacio Abella escriu al seu
Regne de la utopia: “I els pe-
riodistes van deixar de per-

seguir i encoratjar polítics de va-
nes paraules, i els poderosos van
ser marginats, oblidats, i els úl-
tims van voler continuar sent úl-
tims… I en aquell mateix instant
va deixar d’haver-hi primers”. 

Quan s’acosten les eleccions,
les assessories indiquen cap a on
han de mirar les paraules per te-
nir cura del futur: polítiques de
la màgia. 

Potser caldria rebel·lar-se
contra certs interessos, malgrat
les seves façanes. La velocitat és
una equivocació que colpeja la
solidaritat, pervers equívoc anar
per davant en la jerarquia de la
competitivitat, de pretendre ser
el guanyador quan l’important
hauria de ser la reciprocitat. El
temps no és l’enemic, com les
drogues de disseny o la medio-

Presses
per Francesc Reina

critat. La celeritat ha destruït
part de la cordialitat, del gau-
di o la reflexió, és una eina dels
potentats per fer callar injus-
tícies i convertir-les en èxits
particulars. Allò que és ràpid
ven, falsifica. 

Però, com més esverament,
el semàfor es tanca; els movi-
ments capritxosos ens fan pe-
rillosament dependents del re-
llotge i del calendari, ens porten
a una esclavitud voluntària,
deia el geògraf Humboldt. Els
nostres salvadors solen fer el
mateix, l’ànsia precipitada va en
contra de la reflexió, de la unió,
forma part de la dominació… 

Som els que més invertim

al ventre matern, qui més tri-
ga de tots els animals a esgo-
tar la infància, però, tanmateix,
quanta urgència per madu-
rar. Si alguna cosa es fa ne-
cessària, és aixecar el peu de
l’accelerador per arribar a al-
gun lloc, la detecció oportuna
dels motius per aconseguir
més bon criteri, la serena har-
monia per esperar que arribin
els bons objectius. 

La base de la convivència és
donar-se les mans per assolir
juntes el premi, perquè ningú
se senti amenaçat per la riva-
litat de l’altre. Entre la llavor i
la recol·lecció, el període just
que porti la certesa. 
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Els semàfors

SOS Besòs és una de les entitats
veïnals del Besòs i el Maresme
que ha col·laborat en el disseny

del projecte NOS Besòs,
impulsat per l’Ajuntament, 
que pretén reivindicar el barri 
a través de l’art urbà i que ja 
ha estrenat el primer mural. 

pàgina 14SOS Besòs

La Coordinadora d’Entitats del
Poblenou ha organitzat una
cinquantena d’activitats per
celebrar les Festes de Maig del
barri. Del 19 al 21 de maig, 

el Poblenou acollirà espectacles
de foc i de dansa i una cercavila,

entre d’altres. 
pàgina 14Entitats Poblenou

La Fundació Barcelona Comerç
va organitzar el passat

9 de maig la celebració del 
Dia Europeu del Comerç de
Proximitat, amb parades de
botigues al carrer i amb

actuacions de cantants d’òpera
de primer nivell. 

pàgina 21Barcelona Comerç
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NLes millors
perles

Una jugadora de la Queens League rep una falta, cau a terra
i es queixa en català. Abans que l’ajuda i la preocupació, el

que arriba és una imposició molt més important: “Habla en
castellano. Acuérdate de hablar en castellano”, li ordena l’àrbitra.

Agafar un tren perquè et porti a Terrassa i que canviï de
rumb per arribar a Sabadell. Sembla cosa de Rodalies,

però aquesta vegada l’autor de la pífia és Ferrocarrils. Els
passatgers van haver de baixar del tren i retrocedir.

“Som campions de Lliga! El millor equip del món: el Barça”.Fins aquí, la celebració d’un jove culer als micròfons de
TV3no era gaire destacable. Però el noi es va animar davant la
càmera i va cridar: “Independència! Puta Espanya!”. S’ha fet viral.

Els miracles existeixen. O almenys això pensarà a partir
d’ara un home de Galícia que plorava la mort de la seva

mare i, de cop i volta, la va veure despertar. La dona havia
patit una síncope, però el metge l’havia donat per morta.

LA FOTOTwitter (@FCBarcelona_cat)

Mirada pròpia

Als voltants del Dia del Treballador s’acumulen
les propostes i reivindicacions sobre el món
laboral expressades des de diversos sectors
de la societat. Els que solen fer més soroll són

els sindicats, perquè són els que presumptament re-
presenten els interessos dels treballadors i, per tant,
utilitzen l’aparador de l’1 de maig per reclamar millores
salarials, més llocs de feina i altres mesures que ga-
ranteixin la qualitat de vida dels treballadors, com la
proposta estrella d’enguany, que és la setmana labo-
ral de quatre dies o, dit d’una altra manera, el cap de
setmana de tres jornades de festa.

També el sector empresa-
rial aprofita el reclam de la ce-
lebració del treball per dir-hi la
seva. Aquest és el cas de la com-
panyia Clece, que la setmana
passada va anunciar el projecte
Barcelona Emplea, una inicia-
tiva per oferir feina de diferents
perfils professionals a persones
en situació vulnerable a través
d’un bus que farà parada a qua-
tre ciutats metropolitanes: Sit-
ges, Vallirana, Martorell i l’Hos-
pitalet de Llobregat. És com
aquell bus en el qual viatjava Jor-
ge Fernández i el seu equip de re-
habilitació d’edificis en el pro-
grama d’Antena 3 Esta casa es
una ruina, però en lloc de gua-
nyar-te uns dies de vacances
mentre et reformen la casa aquí
el que t’ofereixen és que treba-
llis perquè amb el teu salari et
puguis arreglar la casa, si és
que en tens.

Uns altres que aprofiten el dayketing del Dia del
Treballador són les consultores, les empreses de re-
cursos humans i les agències de màrqueting. La xar-
xa s’omple d’estudis i d’informes sobre les temàti-
ques més inversemblants relacionades amb el món
laboral. D’aquestes, les més curioses i, en certa ma-
nera, frívoles són les enquestes sobre els hàbits i cos-
tums dels treballadors, que és una manera legal d’in-
vestigar la vida del proletari i, alhora, semblar que
a les empreses els preocupa com se sent el penca-
ire i què l’amoïna.

Dins d’aquest àmbit del work reality, la que més
m’agrada és la branca de les relacions personals en
l’àmbit laboral. Per exemple, sabíeu que els profes-
sionals que tenen un amic a l’empresa treballen més
i millor? Segons un informe de la consultora Gallup,
les persones amb un amic a la feina estan més com-
promeses amb el treball, són més propenses a inno-
var i a compartir idees, a fer més tasques en menys
temps i, compte amb la dada, també es diverteixen
més. Quin descobriment! És com aquella antiga fra-
se-acudit que deia: “Masturbar-se està bé, però fo-
llant coneixes gent”.

Un altre estudi –aquest, de l’empresa Randstad– diu
que vuit de cada deu treballadors espanyols afirmen que
compten amb, com a mínim, un amic a la feina i que es-
tan més contents que un gínjol. Tant, que donen més
importància al valor d’aquesta amistat que al seu pro-
pi sou. En part, s’entén, perquè passem un terç de la nos-
tra vida treballant, per la qual cosa compartim més ho-
res amb els companys de feina que amb la nostra família
o amb el gat, i ja se sap que el tracte porta el contacte.

Ara bé, tenir un amic a la feina compensa o seria
millor estar més sol que un mussol però no haver de

treballar? Està clar que la fantasia d’Il dolce far nien-
teno està gaire ben vista, perquè sembla comunament
acceptat que l’acció natural de l’home és treballar. “El
treball us farà lliures”, deien els nazis. En canvi, el cò-
mic Pepe Rubianes ironitzava: “El trabajo dignifica,
te honra, te realiza, te luce, te abrillanta y te da es-
plendor. Hasta te pone cachondo. Es la hostia.
Hay que ver lo cachonda que va la gente a traba-
jar a las seis, las siete y las ocho de la mañana”.

També la música, que sovint és un fidel reflex del
sentiment popular, està plena de hits que demonitzen
el treball: No me gusta trabajar (Los Rebeldes), La

vida pasa felizmente – Es una
lata el trabajar (Luis Aguilé),
Sympathique – Je ne veux pas
travailler (Pink Martini)… I des-
prés tenim Peret, que a Sabo-
reando cantava: “El portero de
mi casa dice que ya no trabajo,
que le pregunte a su hija cuando
la tengo debajo”. Aquest vers
rumber sembla l’himne de l’in-
cansable rei emèrit: potser en sa
vida mai s’ha acotxat per treba-
llar ni per arreplegar un tovalló
del terra, però, pel que es veu, no
ha parat quiet i mai li ha fet
mandra saltar de llit en llit. De fet,
entre ell i Julio Iglesias, podrien
colonitzar tota Austràlia amb la
seva descendència.

De la mateixa manera que
sempre hi ha un dentista díscol
que no coincideix amb els altres
nou a l’hora de recomanar un
dentífric, a les enquestes sobre el
món laboral també es recull un pe-

tit percentatge d’outsiders que opinen, però com que
són minoria, no es converteixen en tendència. Són au-
tèntics mestres esquivant el treball que s’inspiren en al-
tres personatges que han arribat a la fama per no fer res
o per fer-ho malament, com Homer Simpson, Jeffrey
Lebowski, Peter Griffin o Jay i Bob el Silenciós. Gent ran-
dom que, quan en els estudis de mercat els pregunten
“què estàs fent actualment?”, pot ser que els responguin
“preparant un collar de macarrons per al Dia de la Mare”.

Article publicat originalment el 2 de maig

per Víctor Porres

Els amics de Peter (Griffin)

Fo
to

: P
ex

el
s



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
7 | 

Maig 2023 líniaSantMartí.cat

 



OpinióMaig 2023

| 8

líniaSantMartí.cat

@marionafb4: El concepte “ple com un
ou” es queda curt. Falten gairebé 30 mi-
nuts per a la presentació de la nova no-
vel·la d’Irene Solà i no para d’arribar gent.

@lluciaramis: Ja no deu ser possible en-
viar els fills a Barcelona perquè estudiïn
una carrera, no? Qui s’ho pot permetre
avui dia?

@massanagranaire: Twitter és fantàstic
perquè em proporciona continguts que
m’ajuden a alleugerir el mal humor que em
provoquen uns altres continguts de Twitter.

Flaixos

Tribuna

«Abans que un bombardeig la tornés boja»
‘Homenatge a Teresa’, Ovidi Montllor

Cada dia, a cada passa, una primíssima línia frà-
gil ens separa, o potser ens adhereix sense solu-
ció de continuïtat, amb un subsol que encara con-
té els substrats del que som, concentra totes les

pors acumulades i condensa el trencaclosques d’una me-
mòria fràgil. Ho dic perquè ara que la Model ja no és pre-
só, rere 100 anys d’història i 113 penes de mort, esdevé ga-
irebé imprescindible no perdre’s la impressionant feina-
da que han realitzat la fotògrafa Ana Sánchez i l’historia-
dor Xavier Domènech sobre els refugis antiaeris de quan
plovien bombes a la ciutat que no era dels prodigis. Es tro-
baran, es toparan, amb 170 imatges sobre aquella Barce-
lona subterrània, construïda, com és norma de la resistència
en aquesta país, a través de l’autorganització, l’enxarxament
veïnal i l’esforç comunitari de la rereguarda. Si s’atansen
a l’antic pou del dolor i el càstig que és la vella presó veu-
ran, a les galeries 3 i 4, una insondable exposició carto-
grafiant i localitzant 1322 refugis autoconstruïts, on bar-
celonines i barcelonins es protegiren del foc del cel i on se
salvaren milers de vides. L’Ana hi ha posat el cos, l’ànima
i l’ull per tots nosaltres. Llum tènue contra l’horror i ull per-
sonal entre penombres, sota tots els clarobscurs, per ga-
rantir una mirada col·lectiva en els replecs de la memòria.
Aquell subsol no és pas lluny, i sobre ell caminem quoti-
dianament. El passat 30 de març, quan s’inaugurava, en-
cara prenia la paraula la veïna de Sant Andreu Montser-
rat Sala, a 94 anys. Com a testimoni viu en primera per-
sona. Tan lluny i tan a prop.

La memòria no ens deixa mai en pau i, alhora, és im-
possible construir cap pau sense ella. Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers bombardejos feixistes contra la
població civil van inaugurar, com a laboratori de proves ne-
cròfil, un model vertical de destrucció demencial que aca-
baria normalitzant-se. Santiago Alba Rico va escriure fa molt
temps sobre aquesta aporia irresoluble: si els camps de con-
centració nazi foren un holocaust horitzontal, Hiroshima
i Nagasaki –246.000 morts– van fundar el funest exter-
mini vertical des de l’aire per esborrar ciutats senceres en
un no res. Però, paradoxalment, com recorda Alba Rico,
l’ordre mundial del 1945 va prohibir el terror dels lager men-
tre legalitzava la crueltat dels bombardejos. Ahir o avui, men-
trestant, les veritats nòmades que Palau i Fabre va deixar
escrites al seu ‘Gernika’ encara romanen i perduren: «Els
infants jugaven a guerra quan de sobte, del cel, d’on ve-
nen, diuen, els àngels i els ocells, queia un xàfec de foc, el
cel era l’infern, l’ordre s’havia capgirat. Tres hores com
una eternitat i aquell joc s’extingia. Els infants ja no ju-
gaven a guerra: la guerra els havia exterminat. Ara tot-
hom pensava igual, perquè tots els cadàvers pensen el ma-
teix. I així començava la gran uniformitat».

La desmemòria també uniformitza. I les ombres del
passat de ‘1.322’ no són només fantasmes del present, sinó
estrictes realitats contemporànies a les quals ens hem
acostumat amb parsimoniosa i radical indiferència con-
temporitzadora. I sí, mirarem l’ahir per poder copsar el
present i saber descodificar el futur. L’exposició no és el
que aparenta –a cavall de la història, la cartografia o l’ar-
queologia–, sinó molt més, i m’atreviria a dir que tot el
contrari –present, brúixola i futur. Si no, no imaginarem
les sirenes i les corredisses civils d’ahir pensant en les cor-
redisses cap al metro de Kíiv d’avui mateix. Mal ens pesi,
el cel de plom s’ha reproduït de forma ininterrompuda
des de 1945. Facin la llista de memòria, si no. Dresden,
Saigon o Santiago de Xile. Sumem-li la memòria de Sa-
rajevo fa 30 anys, de Bagdad i Fallujah en fa 20, d’Alep
en fa 10 o del Iemen des de fa vuit anys. Com si no n’a-
prenguéssim mai –aprendre a mirar, sostenia John Ber-
ger. La mirada, a propòsit de l’exposició, conté una ra-
dical dualitat: la mirada asèptica del pilot del bombar-
der que prem el botó és la que destrueix el món d’una sola
revolada. La mirada de l’Ana, antídot i antagònica, és el
que el salva.

Res no cau del cel –les bombes, sí– i tot es cou sem-
pre arran de terra, des dels subsols on tantes vegades ens
hem hagut de refugiar. Tampoc res comença avui. Les llui-
tes democràtiques de llarg recorregut per la recuperació
dels refugis antiaeris endinsa les arrels, també, en el dè-
ficit estructural i fundacional dels oblits del 1978. Entre les
pioneres que el van obrir fa molt temps hi serà i hi desta-
carà sempre la Pilar Frutos. Una amiga em recorda que
els primers a enfrontar-se a qualsevol mur són els que es
deixen la pell i la cara per forçar la primera escletxa. I sí.
Només érem vailets de barri, fèiem les festes de Gràcia cada
estiu a la plaça del Diamant i allà estava ella, colze a col-
ze, per evitar que, col·lectivament, la postmodernitat s’en-
dugués la memòria. Allà on volien fer un pàrquing s’hi va
quedar finalment el refugi, sota la mirada agraïda del crit
de la Colometa de la Mercè Rodoreda. Recordar avui ho-
res de reunions, de cartells, de tríptics, d’actes i de protestes
és parlar incessantment de la Pilar, tossuda i tenaç, i con-
necta directament amb l’enxarxament veïnal com a refu-
gi democràtic –quan plovien bombes i quan granissaven
oblits. Un mal dia d’un 2020 impossible, la Pilar ens va dei-
xar, i aquest dissabte, finalment, amigues, companyes i pe-
riodistes podrem retre-li el merescudíssim homenatge pen-
dent que li devíem, i que ens devem, al Centre Artesà Tra-
dicionàrius de la Vila de Gràcia. Serà a les dotze del mig-
dia i servirà per dir-li ‘i gràcies sempre’. Per ensenyar-nos
que no oblidar d’on venim ni deixar d’esbrinar on volem
anar requerirà sempre saber quin sòl trepitgem i quants
subsols es mantenen encara vius.

Article publicat originalment el 21 d’abril

La memòria no ens deixa
mai en pau i, alhora, 

és impossible construir
cap pau sense ella.

Alacant, Barcelona,
Gernika i aquells primers

bombardejos feixistes
contra la població civil 

van inaugurar, 
com a laboratori de

proves necròfil, un model
vertical de destrucció

demencial que acabaria
normalitzant-se

“
“

per David Fernàndez

1322 o el subsol com a refugi
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Vostè és un gran defensor
del 22@, per al qual hi ha
aprovat un projecte per-

què tingui més habitatge. Per a
vostè, la transformació d’a-
questa zona és un dels grans èx-
its de Barcelona de les últimes
dècades?
Els socialistes defensem una Bar-
celona que generi oportunitats.
Amb el nou planejament gua-
nyarem 17.000 nous habitatges,
bona part dels quals seran pro-
tegits per donar resposta a una
necessitat bàsica. Que és un dels

grans èxits de Barcelona no ho dic
jo: el 22@ és un projecte recone-
gut arreu del món que ha posi-
cionat Barcelona com a ciutat lí-
der des del punt de vista tecno-
lògic i digital. Fent un balanç de
l’activitat d’aquests més de 20
anys del 22@ podem destacar la
presència de més de 10.000 em-
preses amb més de 90.000 tre-
balladors. Sens dubte, ha estat un
èxit dels alcaldes del PSC que, per

cert, el candidat de Junts, Xavier
Trias, va abandonar en tancar l’o-
ficina del 22@.

“Hem d’aconseguir que el Poble-
nou no mori d’èxit”, ens deia a fi-
nals del 2019 el regidor David Es-
cudé en una entrevista, fent re-
ferència a l’impacte del turisme,
al nombre d’hotels, al preu dels
lloguers... S’està aconseguint el
que deia el seu regidor?
El Poblenou és i ha de ser un bar-
ri per viure-hi i treballar-hi. Per això,
per exemple, el nou 22@ nord re-
serva 35.000 metres quadrats per
a equipaments del barri o ja tenim
un pla d’allotjaments turístics que
en limita el creixement. Vull un Po-
blenou viu, que conservi la seva
història i tradicions, on els veïns i
veïnes hi trobin qualitat de vida i
serveis i, alhora, obert a tothom i
a les oportunitats del segle XXI. Els
socialistes volem recuperar una
ciutat ordenada, que generi opor-
tunitats i de la qual ens en tornem
a sentir orgullosos.

La transformació del Port Olím-
pic ha de ser un model a segu-
ir per trencar alguns dels mo-
nocultius turístics que la ciutat
pateix?
El Port Olímpic, un dels protago-
nistes dels grans moments de la
història de Barcelona, necessitava
un cop de timó. Era evident que,
30 anys després dels Jocs Olímpics,
calia un canvi de rumb i obrir-lo de
nou a la ciutadania. Amb la trans-

formació, el nou Port Olímpic serà
un espai que els barcelonins i les
barcelonines ens tornarem a fer
nostre, on podrem practicar es-
ports nàutics, gaudir de la millor
gastronomia, trobar-nos, passejar
i també treballar en l’anomenada
economia blava. És un exemple del
model Barcelona, és a dir, com un
gran esdeveniment com la Copa
Amèrica impulsa una transforma-
ció en benefici de tothom.

Què els diria als veïns del Fòrum
sobre la quantitat de concerts
que es fan a la zona, tenint en
compte que s’hi continuaran fent?
Entenc les queixes dels veïns i
veïnes quan se celebren concerts
al Fòrum. Una gran ciutat acull ac-
tivitats que poden generar mo-
lèsties. Per això, el nostre com-
promís és equilibrar el nombre de
concerts al llarg de l’any, ser es-
trictes perquè es compleixin les
normes i els límits i mantenir un
diàleg permanent per prendre
noves mesures quan calgui.

Si parlem del Besòs, per què ha
costat tant aprovar polítiques

ambicioses per combatre la po-
bresa?
Malauradament, l’Ajuntament s’ha
trobat sol moltes vegades. Amb la
desaparició dels Plans de Barri de
l’agenda política de la Generalitat
ens vam quedar orfes d’una eina
molt important per a barris com els
del Besòs i el Maresme. Però hem
capgirat la truita perquè el Besòs si-
gui un barri de primera, amb tots
els drets i oportunitats per als seus
veïns, oblidats durant el mandat

del candidat de Junts, Xavier Trias.
Quan els socialistes hem tornat a
governar al districte de Sant Mar-
tí hem fet realitat el Compromís pel
Besòs i el Maresme, amb una in-
versió de 100 milions d'euros. Al-
gunes d’aquestes actuacions ja
estan en marxa, com l’enderroc de
l’antic cinema Pere IV, que possi-

bilitarà un futur nou gran equipa-
ment al barri: un CAP de 3.000 me-
tres quadrats, la biblioteca de 2.300
metres quadrats i un auditori que,
sobretot, la gent jove agrairà molt.
El remodelat complex esportiu
Francesc Abad, els 54 habitatges
dotacionals a Lluís Borrassà i els 48
a Puigcerdà/Cristóbal de Moura, la
reforma del mercat del Besòs o el
reforç de la Guàrdia Urbana són al-
tres exemples que el Besòs és i serà
una prioritat.

Per acabar, la problemàtica de l’a-
nomenat Triangle Golfo continua
sense resoldre’s. Què cal fer en
aquesta zona del Poblenou per so-
lucionar els problemes que hi ge-
nera l’oci nocturn?
En soc conscient. Hem actuat
com no s’havia fet abans: amb
més Guàrdia Urbana, operatius
més freqüents amb la resta de po-
licies, hem quadruplicat les san-
cions, hem reduït els horaris dels
establiments que venien alcohol
i hi hem fet més neteja. No abai-
xarem la guàrdia. Continuarem in-
sistint i aplicant el màxim rigor en
defensa dels veïns i la convivència.

Jaume Collboni / Candidat del PSC a l’alcaldia de Barcelona

Jaume Collboni esprem les últimes setmanes abans de les eleccions
municipals del pròxim 28 de maig. En aquesta entrevista amb

Línia Sant Martí, el candidat del PSC a l’alcaldia de Barcelona repassa 
les principals qüestions que han marcat el mandat al districte.

A. Nadeu / A. Ribas
Fotografia: J. Chichelnitsky

“El nostre compromís
és equilibrar el nombre
de concerts que es fan al
Fòrum al llarg de l’any”

Perfil | A la tercera va la vençuda?
Jaume Collboni lidera per tercera vegada la llista del PSC per a les eleccions
municipals de Barcelona. El 2015 va obtenir només 4 regidors, el 2019 els va

doblar (8) i ara les enquestes el situen entre els candidats amb opcions de guanyar.

“El Port Olímpic
necessitava un canvi
de rumb i obrir-lo de
nou a la ciutadania”

“Hem capgirat
la truita perquè
el Besòs sigui
un barri de
primera”
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LES CORTS |Del 16 al 18 de juny les Corts
acull el Festival Circorts, organitzat pel Dis-
tricte i on el circ és el gran protagonista,
amb artistes i companyies locals, estatals i
també internacionals. Alguns dels millors
artistes de malabars, acrobàcies, música,
poesia i, per descomptat, pallassos, actua-
ran durant tot el cap de setmana entorn
de la plaça de les Ceràmiques Vicens, ofe-
rint el millor que saben fer. N’hem parlat
amb la directora artística del Festival Cir-
corts, Cristina Cazorla, i podem avançar
que hi haurà novetats.    

UNA CARPA PER A 200 PERSONES
Fruit de l’esforç per reforçar el valor cultural
i fins i tot turístic d’aquest esdeveniment,
el Festival Circorts incorpora enguany un
nou espai a banda de l’escenari i de l’espai

de tallers habitual: una carpa per a 200 lo-
calitats que s’ubicarà al carrer Benavent.
Allà s’estrenarà un espectacle de cabaret
amb la presència d’artistes locals i interna-
cionals. “Es podrà veure sis vegades al llarg
del cap de setmana”, explica Cazorla, “i hi
haurà passis especials per a la gent gran, el

divendres a la tarda, i per als alumnes de
l’Escola Lavínia, que cada any col·laboren
amb el festival”. Les entrades seran gratu-
ïtes, però s’hauran de reservar a través de
la pàgina web barcelona.cat/lescorts, amb
el mateix sistema que es va fer servir du-
rant la pandèmia. Tot i això, Cazorla confia
que sempre quedarà alguna entrada lliure
per als despistats. 

Una altra novetat respecte als darrers
anys és que el festival recupera els espec-

tacles itinerants, que portaran el circ a di-
versos espais del districte, més enllà del
centre neuràlgic de l’esdeveniment.

ARTISTES DE PRIMER NIVELL
El Festival Circorts ha complert vint anys i està
molt arrelat a les Corts. Amb el temps ha pas-
sat de ser una activitat de barri a convertir-se
en un festival capaç d’atraure artistes emer-
gents amb molta projecció, com la Clara
Reina, de la companyia Proyecto Tránsito,

guanyadora del festival Panorama Circada
2022 i una de les atraccions d’enguany. “És
una artista emergent de Sevilla que fa un es-
pectacle molt bonic amb hula hoops. És molt
especial i amb una interpretació física molt
potent”, revela la directora creativa del festi-
val, el qual és una de les activitats del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament
amb fons de l’impost turístic i gestionat per
Turisme de Barcelona. Trobareu més infor-
mació a visitbarcelona.com/BCNX10.<

NOU BARRIS |Roquetes Fashion Food & Wood Week, que
se celebrarà el 17 de juny, és una gran festa que reuneix arts
i oficis, gastronomia i moda, però amb un afegit molt espe-
cial. Els creadors són les persones del barri que participen
en el projecte Més amb menys, que ofereix tallers de costura,
cuina i bricolatge als veïns i veïnes de Nou Barris. És un pro-
jecte del Pla comunitari de Roquetes gestionat per la Plata-
forma d'Entitats de Roquetes que va començar com una
iniciativa social i s’ha convertit en un gran esdeveniment
que ja forma part de la Festa Major del barri i també del pro-
grama BCNx10, impulsat per l’Ajuntament amb fons de l’im-
post turístic i gestionat per Turisme de Barcelona.  

MODISTES, DISSENYADORES I TAMBÉ MODELS
El gran moment de Roquetes Fashion Food & Wood Week
arriba amb les desfilades, caracteritzades perquè els vestits
són fets per cosidores i veïnes que són, alhora, les dissenya-
dores i les models que desfilen per la passarel·la. L’esdeveni-
ment va començar fa onze anys amb l’objectiu d’empoderar

les dones del barri, amb el suport de botigues i comerços
que s’encarreguen del maquillatge, la perruqueria, etc. 

Amparo Iturriaga, presidenta de la Plataforma d’Entitats
de Roquetes, va viure el projecte des del principi. “Va co-
mençar arran de la crisi del 2008”, explica, quan buscaven
“alguna manera d’ajudar les veïnes perquè no es quedessin
a casa”. Amb unes màquines de cosir que havien donat a l’as-
sociació van posar en marxa un taller de costura. “Al cap de
tres mesos els vam proposar fer una desfilada amb els ves-
tits que s’havien fet”, continua Iturriaga. “Va ser molt xulo,per-
què era gent que estava vivint una situació molt difícil i
aquell dia va sortir a la plaça i va gaudir molt”. D’això fa onze
anys, quan participaven en el projecte deu dones. Avui en
són setanta cada setmana. “Sabeu com li diem nosaltres?”,
ens pregunta Iturriaga. “La desfilada de la dignitat, perquè
surten a la passarel·la amb l’orgull d’haver-se fet la roba i la
llueixen davant de tothom”, conclou. Per a més informació
podeu consultar el webvisitbarcelona.com/BCNX10 oel per-
fil d’Instagram@placomunitariroquetes.<

El millor circ de carrer 
el trobaràs a les Corts 
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BARCELONA
districte a districte

Una gran festa de gastronomia, moda 
i bricolatge plena de talent i dignitat

El Festival Circorts
estrena una carpa de 200

localitats on es farà un
espectacle de cabaret
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Tres instituts recorden
les víctimes del nazisme

MEMÒRIA HISTÒRICA4L’alum-
nat dels instituts Infanta d’Aragó
i Icària i del Centre Formatiu
d’Adults Montserrat Roig han
participat en la segona edició del
projecte ‘Stolperstine’ en home-
natge als deportats a camps de
concentració pel règim nazi.

Els darrers mesos l’alumnat
ha treballat amb experts i fami-
liars de les persones deportades
les biografies de 12 persones
que se sap que van viure a la ciu-
tat i que van patir la deportació.

Per culminar el projecte, al
llarg del mes de maig se celebren

els actes de col·locació de la llam-
borda de memòria o ‘stolpers-
teine’ davant els domicilis on
van viure les persones home-
natjades. En el cas dels tres cen-
tres de Sant Martí, l’Infanta Isa-
bel d’Aragó ja va col·locar la seva
el 12 de maig al carrer Ferlandi-
na, a Ciutat Vella, però el 19 de
maig en posarà una altra al car-
rer Roger de Llúria, a l’Eixample.

Per la seva banda, l’Institut
Icària ho va fer el 15 de maig al
carrer Escòcia a Nou Barris. I el
centre d’adults ho fa el 18 de
maig al carrer Atenes a Sarrià.

Tot a punt per a les Festes 
de Maig al Poblenou

TRADICIÓ4Del 19 al 21 de maig
el barri del Poblenou estarà de
festa amb la cultura popular com
a principal protagonista d’entre
la cinquantena d’activitats que es
faran al llarg dels tres dies.

I és que les Festes de Maig
del Poblenou van néixer fa 45
anys per donar a conèixer la
vida associativa del barri a tra-
vés de la Fira d’Entitats i Arte-
sans. Ara, la Coordinadora d’En-
titats del Poblenou organitza
més de 50 activitats que van des
del despertar les bèsties fogue-
res amb la Colla del Drac del Po-

blenou o la jornada de danses ur-
banes, a la Fira d’Entitats i la cer-
cavila, passant per la mostra de
vins catalans o la trobada de
puntaires i sardanes.

PRIMAVERN A LA VERNEDA
Les activitats no s’aturen a Sant
Martí del 19 al 21 de maig perquè
el barri de la Verneda celebrarà
el PrimaVern, les Festes de Pri-
mavera del barri. La cultura po-
pular agafarà protagonisme el
vespre del dia 20 amb el Corre-
bèsties i el dia 21 amb la troba-
da del Popularri.

L’Institut Infanta Isabel d’Aragó va participar al projecte. Foto: Ajuntament

Cultura | La millor biblioteca mundial del 2023, a Sant Martí?
La nova Biblioteca Gabriel García Márquez, situada a Sant Martí de Provençals, 
opta al premi internacional de millor biblioteca pública de l’any 2023 que atorga 

la Federació Internacional d’Associacions i Institucions Bibliotecàries.

CULTURA4El retrat d’uns alum-
nes de l’Escola Concepción Are-
nal decora des d’aquest mes de
maig l’edifici de davant del cen-
tre, al número 11 del carrer Mes-
sina. El mural, de grans dimen-
sions i obra de l’artista Slim Sa-
font, és la primera materialitza-
ció del projecte NOS Besòs, que
pretén portar l’art urbà al barri
del Besòs i el Maresme per re-
ivindicar tant la seva història
com el seu present, i així lluitar
contra “l’estigmatització del bar-
ri”, en paraules de la portaveu de
la plataforma SOS Besòs, Tere-
sa Pardo. Precisament, aquesta
i altres entitats veïnals del barri
han tingut un paper clau a l’ho-
ra de dissenyar el projecte, im-
pulsat per l’Ajuntament.

“Volíem crear un pol d’a-
tracció basat en l’art i vinculat a
la memòria col·lectiva”, resu-
meix Pardo. Aquesta veïna i ac-
tivista admet que, entre altres co-
ses, al barri li falten atractius i co-
merços –“molts baixos són ha-
bitatges”, recorda– i que això
empitjora la ja complicada re-
alitat social de la zona. NOS Be-
sòs vol posar-hi remei aprofitant
els trets positius que també exis-
teixen al barri. 

“Tenim una història molt in-
teressant que malauradament
forma part de la memòria es-
borrada de la ciutat”, destaca
Pardo. En aquest sentit, fa refe-
rència a la rapidesa amb què es
va construir el barri per donar
una alternativa a la gent que vi-
via en barraques i a la impor-
tància de recordar aquell episo-
di del passat barceloní. Un epi-
sodi que de ben segur apareixe-
rà en futurs murals del projecte. 

Un altre fet destacable de la
zona, i que l’ha caracteritzat des
dels seus orígens, és la multi-
culturalitat. “La diversitat cul-
tural que teníem al principi s’ha
mantingut, només ha canviat el
lloc de procedència dels veïns.
Abans venien d’altres territoris
de l’Estat i ara de fora, però
sempre hem estat un barri d’a-
collida i això forma part de la
nostra identitat”, subratlla Par-
do, amb orgull. 

Aquesta barreja de cultures
es pot apreciar al mural que ja
s’ha enllestit. La fotografia en
què s’inspira aquesta obra mos-
tra infants de cultures diverses
i es va fer durant un iftar (l’àpat
amb què els musulmans tren-
quen el dejuni durant el Rama-
dà) que es va celebrar al barri.
Per a Pardo, aquest gest és una
mena de “reivindicació del dret
a l’espai” que deixa clar que els
veïns migrants o fills de la im-
migració són, evidentment, “ve-
ïns de ple dret”.

“BRETXA SOCIAL”
Malgrat la necessitat de reivin-
dicar les característiques positi-
ves del barri, Pardo no perd de
vista les desigualtats que pa-
teix. “La bretxa social s’ha man-
tingut igual des dels anys setan-
ta, hi ha un dèficit d’inversions
de seixanta anys en aquesta
zona”, denuncia. Puntualitza
que això es tradueix, per exem-
ple, en una manca d’equipa-
ments esportius, de serveis bà-
sics o de carrils bici.

En aquest context desfavo-
rable, celebra que durant aquest
mandat que ja està a punt d’a-
cabar s’hagi establert “l’embrió
d’una regeneració de la zona
del Besòs que ara cal consolidar”.
Es refereix al pla municipal que,
entre altres coses, ha de rehabi-
litar milers d’habitatges afec-
tats per l’aluminosi. D’aquest
pla de regeneració, afegeix Par-
do, ha de sorgir “un model que
es pugui extrapolar a altres bar-
ris en situacions similars”.

El primer mural, obra de l’artista Slim Safont. Foto: Instagram (@slimsafont)

Murals contra l’estigma: l’art
urbà que reivindica el Besòs

» L’artista Slim Safont ha retratat infants del barri en un gran mural
» És la primera materialització del projecte d’art urbà NOS Besòs
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Si llegeixes aquestes línies
i tens pensat anar a votar
el pròxim 28 de maig, es-
taràs escollint molt més

que l’alcalde o l’alcaldessa del teu
municipi. Encara que resulta for-
ça desconegut, aquests comicis te-
nen una transcendència que tras-
passa els límits de les ciutats i dels
pobles. A més de consells comar-
cals i diputacions, també s’escullen
els integrants que formaran part
del Consell i la presidència de
l’Àrea Metropolitana de Barcelo-
na (AMB), és a dir, les persones
que dirigiran les polítiques al ter-
ritori més poblat de Catalunya. 

Ara, els més espavilats diran:
“Però això fa anys que passa, oi? No
es tracta de cap novetat”. Tenen raó,
però no del tot. De l’AMB en de-
penen, entre altres, els transports,
els residus, l’ordenació territorial
dels 36 municipis que la conformen
o la gestió de nombrosos espais,
com les platges, la serra de Collse-
rola o la llera del Besòs. A més, hi
ha temes que avui dia van més en-
llà de les competències dels muni-
cipis. Quanta població viu a Bar-
celona i treballa a l’Hospitalet?
Quanta gent ha marxat de la capi-
tal catalana a Badalona o Ripollet
perquè no pot pagar l’habitatge? 

En aquest sentit, quan anem a
votar als comicis municipals tria-
rem els representants –regidors i
alcaldes–que més tard escolliran
qui conforma el Consell Metro-
polità, l’òrgan que s’encarregarà de
posar fil a l’agulla a aquests temes.
Això no és cap novetat. Malgrat
tot, hi ha quelcom que està can-
viant i que fa més importants que
mai les eleccions del 28 de maig.

El passat mes de març, Jordi
Martí Grau, vicepresident de l’À-
rea de Planificació Estratègica a
l’AMB, explicava en una confe-
rència a l’Espai Línia que governar
significa transferir rendes. “Treu-
re diners d’on n’hi ha més per po-
sar-los on n’hi ha menys”, deia.
Mentre que altres organitzacions
com la Diputació presten serveis
als municipis, des de fa un temps
l’AMB està fent polítiques que
tenen una nova dimensió. “Fins
ara s’hi havia resistit molt, però ac-
tualment l’AMB comença a fer po-
lítiques com la Zona de Baixes
Emissions, la unificació tarifària al
transport públic o el Pla de Barris
Metropolità”, va assenyalar Mar-
tí Grau. Dit d’una altra manera, ha
passat de gestionar a governar. 

A més d’això, cal tenir en
compte un altre fenomen: el pres-
supost. El 2022, la partida de
l’AMB va augmentar un 13%, si-
tuant-se en els 2.470 milions d’eu-
ros anuals. És, per darrere de la
Generalitat i de l’Ajuntament de
Barcelona, el tercer organisme
amb més capacitat d’intervenció
de Catalunya. A les eleccions, per
tant, també es decidirà com s’han
de gestionar aquests milions. 

CAMPANYA SENSE INTERÈS
Tot i la seva importància, durant la
campanya segurament no senti-
rem ni un candidat que parli de les
polítiques que cal posar en marxa
a la metròpoli. Així ho reconeixen

els mateixos implicats. “Ni a mi ni
a ningú ens sentireu parlar de
quines són les nostres propostes
metropolitanes”, afirmava l’alcal-
de del Prat i candidat dels comuns
Lluís Mijoler en to crític en una en-
trevista al Línia. De la mateixa ma-
nera, l’alcalde de Cornellà i vice-
president executiu de l’AMB, An-
tonio Balmón, considera que “a
Cornellà s’ha de parlar de Corne-
llà, i la gent, quan va a votar, ha de
votar pel seu municipi”. 

El coordinador general del Pla

Estratègic Metropolità de Barce-
lona (PEMB), Oriol Estela, es
mostra preocupat per aquesta
manca de debat sobre la metrò-
poli. “Estaria molt bé que els par-
tits ens expliquessin quines són les
propostes i el seu pla per al con-
junt del territori, perquè hi ha mol-
tes qüestions que tenen afectació
més enllà del límit municipal”, afir-
ma Estela tot referint-se a temes
com la sequera o el canvi climàtic. 

Alhora, considera que aquest
debat hauria de ser encara més im-

portant a la capital catalana, ja que
és la ciutat que té més pes en mo-
bilitat i activitat econòmica. “En els
debats que he vist dels candidats
de Barcelona, en la majoria dels ca-
sos no mencionen el fet metropo-
lità si no se’ls interpel·la directa-
ment al respecte”, lamenta Estela.
“A Barcelona, si els costa sortir fins
i tot de l’Eixample, imagina’t si han
de parlar de problemàtiques que
van més enllà”, critica. 

És per tot això que el coordi-
nador general del PEMB consi-

dera que els partits “haurien de
presentar un mínim de progra-
ma”, i per aquest motiu, des del
diari Línia hem volgut esbrinar
què planteja cada formació a es-
cala metropolitana. 

NOMÉS UN PROGRAMA
Després de preguntar-ho a les for-
macions més destacades del terri-
tori, només hem rebut un únic pro-
grama electoral pròpiament dit
per a l’AMB. Es tracta del dels co-
muns, que han treballat en un ex-

Actualment, el partit que té més representació a l’Àrea Metropolitana de Barcelona és el PSC. Foto: AMB

A més de votar qui governarà els municipis, el pròxim 28 de maig els ciutadans 
de la metròpoli triaran de forma indirecta els seus representants al Consell
Metropolità de l’AMB. En aquest reportatge expliquem qui té programa 

electoral explícit per al territori i qui no, i quines són les propostes dels partits.

Unes eleccions sense
campanya electoral
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n Potser el repte més important de
l’Àrea Metropolitana de Barcelona
(AMB), abans de poder gestionar de
forma eficaç qüestions com l’habi-
tatge, la promoció econòmica o el
canvi climàtic, és el de definir-se. És
un òrgan de gestió o un òrgan polí-
tic? Per això, tal com expliquen Rosa
Suriñach, d’ERC, o Lluís Mijoler, dels
comuns, s’ha de debatre sobre si ha
de ser la ciutadania qui esculli per
elecció directa els seus represen-
tants metropolitans o no. A més, s’ha
de discutir si la ciutadania ha de triar
qui presideix l’AMB, un càrrec que

actualment ocupa Ada Colau i que
tradicionalment exerceix l’alcalde de
Barcelona. “Si l’administració gestio-
na recursos, ha de ser la ciutadania
qui decideixi com s’han de gestio-
nar”, apunta l’alcalde del Prat per
afegir que “cal cedir competències a
l’AMB i alhora demanar més compe-
tències per als ajuntaments”. Per la
seva banda, Suriñach afirma que
“ERC està disposada a replantejar la
governança” per tal de donar “més
pes polític a l’AMB”.

No tothom considera aquesta
possibilitat. Antonio Balmón, del
PSC, n’és un ferm detractor. “No cal
enredar-ho més, sinó actuar”, afirma.
“L’elecció directa és perdre el temps,

quan el que s’ha de fer és treballar
en el dia a dia”, afegeix. Tot i que dins
de la seva formació hi ha veus que
consideren el debat, el cert és que en
general els socialistes veuen l’AMB
com una diputació de nivell metro-
polità. Té sentit que així sigui, ja que
amb l’actual model el PSC acumula
gairebé el 48% dels consellers me-
tropolitans i, per tant, el sistema d’e-
lecció a través dels regidors benefi-
cia la seva presència i poder a l’AMB.

En una línia similar s’expressen
altres veus, com la de Xavier García
Albiol, del PP. El candidat a l’alcaldia

de Badalona considera que votar
“no és una prioritat”. “No crec que
existeixi un sentiment metropolità,
ja que l’AMB és més una figura políti-
ca administrativa que, això sí, té
molt valor”. També ho fa Xavier Trias,
que veu aquest òrgan com un gestor
entre interessos de les ciutats.

Més enllà de desitjar un sistema
d’elecció directa metropolità o no,
cal reflexionar sobre qui voldria vo-
tar en unes eventuals eleccions me-
tropolitanes. “Pel que hem vist, la
gent no ho vol, a no ser que s’elimi-
nin altres nivells d’elecció”, diu Oriol
Estela, del PEMB, citant un estudi de
la Fundació Carles Pi i Sunyer. En al-
tres paraules, ens fa mandra votar.

El gran debat

haustiu document amb un cente-
nar de mesures concretes, entre les
quals Mijoler destaca les que tenen
a veure amb els drets socials. “Cal
aconseguir la cohesió social del Be-
sòs i del Llobregat”, afirma l’alcal-
de del Prat. A més, considera que
s’ha de lluitar contra la gentrifica-
ció, que “ja és metropolitana”. 

Tal com deia Martí Grau, els
comuns aposten per una entitat
metropolitana que governi i que al-
hora homogeneïtzi polítiques com
la de les Zones de Baixes Emis-
sions, els plans contra la sequera
o la preservació dels espais natu-
rals. En aquest sentit, l’alcalde
del Prat afirma que “els ajunta-
ments no poden resoldre molts te-
mes sols, com per exemple la pro-
moció econòmica”, perquè això
podria derivar en una lluita entre
ells. Així, considera que potenciar
l’AMB permetria “promoure no-
ves centralitats” i evitar que terri-
toris com el Baix Llobregat “sigu-
in el pati del darrere de Barcelona”.

En realitat, els grans reptes
que esmenta Mijoler són sem-
blants als que altres formacions ci-
ten. L’única diferència és que
aquestes darreres no tenen pro-
grama explícit al respecte i, per
tant, la possibilitat dels ciutadans
de saber amb exactitud les seves
propostes és molt menor. 

LÍNIES MESTRES
El 17 d’abril, els alcaldes més des-
tacats del PSC a la metròpoli es re-
unien a Santa Coloma per mostrar
un gran acord metropolità. En
l’acte es van esbossar les línies ge-
nerals que hauria de seguir la re-
gió en els pròxims anys. Segons els
socialistes, són tres els camps en els
quals treballar: mobilitat sosteni-
ble, habitatge assequible i pro-
moció econòmica. “Cal enfortir
l’oferta de mobilitat pública, que
està al centre de la lluita mediam-
biental, i teixir una política d’ha-
bitatge basada en la rehabilitació i
la construcció d’habitatges asse-
quibles”, explica Balmón. “El mús-
cul municipal no és suficient, i per
això cal canviar d’escala”, afegeix. 

Per la seva banda, ERC també
va fer una trobada similar ano-
menada Conferència Metropoli-
tana el febrer passat. La formació,
que amb apostes com la de Gabriel
Rufián presentant-se a Santa Co-
loma vol millorar la seva presèn-
cia a l’àrea metropolitana, comp-
ta amb un programa marc del que
anomena “la Catalunya sencera”.
El document contempla propos-
tes per als municipis de les àrees
metropolitanes en general sense
especificar si són la de Barcelona,
la de Lleida o la de Girona. Sigui
com sigui, Rosa Suriñach, d’ERC

“A Barcelona, si als
candidats els costa
sortir fins i tot de
l'Eixample, imagina’t 
si han de parlar de
problemàtiques que
van més enllà de la
ciutat”, diu Oriol Estela

Barcelona, explica que el repte
més important que entoma la re-
gió és el de l’habitatge, i per això
proposa, entre altres, convertir
sòl industrial en terreny edificable
i impulsar l’IMPSOL, l’empresa
metropolitana d’habitatge. A més,
considera que cal millorar la mo-
bilitat enllaçant els límits entre els
municipis amb bicicletes.   

Altres formacions també iden-
tifiquen aquestes problemàtiques,
però no han fet tants esforços
per definir els seus argumentaris.
El PP, per exemple, entoma la
campanya des del vessant muni-
cipal, i per això no té cap docu-
ment de mesures per a la metrò-
poli. L’alcaldable per Badalona Xa-
vier García Albiol considera que,
en termes territorials, la seva ciu-
tat ha de “recuperar l’estabilitat po-
lítica per tornar a ser un referent”
i “transformar la C-31” perquè dei-
xi de “dividir el municipi”. 

Fa el mateix Xavier Trias a
Barcelona. La seva llista no ha pre-
sentat cap programa metropoli-
tà explícit, però aposta per una
AMB que gestioni les relacions en-
tre municipis i no pas per un ens
que dicti polítiques. “No és una
eina política clàssica, sinó de ges-
tió de serveis i d’entesa entre
municipis”, afirma l’exalcalde i
candidat de Trias per Barcelona. 

CRÍTICS AMB L’AMB
Potser la proposta més allunyada
de la resta és la de la CUP. La for-
mació anticapitalista vol la “disso-
lució de l’AMB”. “És un organisme
opac i una menjadora de recursos
que es reparteixen els barons so-
cialistes”, diu la candidata per Bar-
celona Basha Changue. Per a la
CUP, els grans reptes als quals s’en-
fronta el territori haurien de re-
soldre’s amb diàleg entre els dife-
rents ajuntaments d’una zona i no
pas amb un organisme centralitzat.
“Els municipis han de poder man-
comunar serveis en funció de les
necessitats”, afirma Changue.

També es mostra crítica Anna
Grau, de Ciutadans a Barcelona.
“No tenim una entitat vertebra-
dora, però, en canvi, paguem so-
bresous i impostos injustos”, diu.
“L'AMB és un cementiri d'ele-
fants i de mala gestió, quan podria
ser una plataforma de col·labora-
ció publicoprivada i l’espina dor-
sal que cohesioni els municipis”.

Una varietat d’opinions que de-
mostren que el debat metropolità,
encara que ningú en parli, és més
viu que mai. 

Tot i que la majoria dels
partits coincideixen 
en quins són els reptes
que afronta l’àrea
metropolitana, només
un ens ha fet arribar un
programa electoral
explícit per al territori

Hi ha qui aposta per escollir els consellers
metropolitans i la presidència de l’AMB per elecció

directa i qui hi està fermament en contra

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre



Maig 2023

| 18

líniaSantMartí.cat

EL DEBAT DELS ‘NÚMEROS DOS’ DE BARCELONA
Alamany (ERC), Martí Grau (comuns), Gay (PSC) i Munté (Trias per BCN)

Quatre números dos dels partits
amb opcions de governar Barce-
lona després de les eleccions mu-
nicipals del 28 de maig. Dues ho-
res de debat. Quatre grans temes
sobre la taula. Moltes idees, pro-
postes i, perquè no dir-ho, dards
enverinats. La tarda de dimecres
10 de maig, Elisenda Alamany
(ERC), Jordi Martí Grau (co-
muns), Maria Eugènia Gay (PSC)
i Neus Munté (Trias per Barcelo-
na) van participar en el debat
electoral organitzat pel Línia a
l’Espai Línia i conduït pel director
editorial del diari, Arnau Nadeu. 

ELS TEMES QUE IMPORTEN
Amb freqüència, les qüestions
que es tracten en campanya res-
ponen a les agendes polítiques dels
partits. Per aquest motiu, en el de-
bat a quatre, el diari Línia va vo-
ler trencar aquesta dinàmica i va
proposar a les mans dretes dels
caps de llista abordar el que de
debò interessa la població. Com?
Doncs ben senzill: amb dades. Se-
gons l’últim baròmetre municipal,
del desembre passat, els temes
que més preocupen la ciutadania
de la capital catalana són la inse-
guretat, la neteja, l’accés a l’habi-
tatge i la mobilitat.

En aquest sentit, els polítics,
acostumats a debatre en altres
termes, no van poder escapar de
la veritable actualitat de la capi-
tal catalana, tot i que de vegades
ho van intentar. Martí Grau deia

que la neteja no preocupa tant la
ciutadania, Munté afirmava que
les ocupacions il·legals de pisos
són un problema principal, Ala-
many se centrava en el turisme i
denunciava que la ciutat està en
venda i Gay treia pit de la Barce-

lona olímpica del PSC. Sigui com
sigui, els ponents es van adaptar
al debat suggerit i els espectadors
van poder escoltar què proposa
cada formació en allò que de
debò els interessa. Una estranya
sort per a una sala que es va om-
plir de gom a gom. 

ESTRATÈGIES DE CAMPANYA
Més enllà del que es va dir, el de-
bat també va ser útil per veure qui-
nes estratègies seguirà cada par-
tit en aquesta campanya electoral.
Les diferents tàctiques que els
candidats van defensar amb més
o menys fortuna i que en les prò-
ximes setmanes seran recurrents
en altres debats es poden resumir
a tall de titular.

Alamany, d’ERC, critica l’he-
rència del govern actual format
pels comuns i el PSC i es propo-
sa com l’opció de renovació per
l’esquerra. Martí Grau, per la seva
banda, es mostra com el repre-
sentant de la continuïtat del mo-
del iniciat el 2015. Gay, dels so-
cialistes, intenta desvincular-se
de qualsevol relació amb la for-

mació d’Ada Colau, tot i que el
PSC ha governat el mandat amb
ella. I Munté mira de capitalitzar
el vot anti Colau i encarna l’opció
de trencament amb els vuit anys
de govern de l’alcaldessa.

FÍLIES I FÒBIES
Així mateix, durant el debat tam-
bé es van poder observar les filies
i les fòbies de cada partit, és a dir,
l’antesala que permet intuir com
podrien teixir-se els pactes l’en-
demà dels comicis. Alamany i
Martí Grau, tot i les diferències, no
amagaven la seva proximitat i
camaraderia. Semblaria que els
socis de govern en els darrers anys
han estat ERC i els comuns i no
pas aquests últims i els socialistes. 

De fet, Martí Grau va ser molt
dur amb Gay. No va desaprofitar
cap oportunitat per atacar-la i
fins i tot ironitzar amb les seves in-
tervencions i les xifres que la so-
cialista portava apuntades. El
malestar dels comuns amb els
seus –encara avui– socis de go-
vern es palpa a l’ambient després
que Jaume Collboni abandonés

l’Ajuntament de Barcelona el ge-
ner passat per dedicar-se a temps
complet a la cursa electoral.

Per la seva banda, Alamany,
encara que va ser contundent
amb la gestió del govern, va pre-
ferir atacar el PSC. Sembla que la
distància ideològica entre ERC i els
comuns no és gaire gran, ara que
el procés independentista viu ho-

res baixes, i el que distancia amb-
dues formacions són potser més
les formes que no pas el fons.

Gay, al seu torn, no volia de-
cantar-se ni cap als comuns ni
cap a Trias per Barcelona. Té sen-
tit, ja que el PSC podria formar
govern tant amb uns com amb al-
tres, en funció dels resultats.
Amb tot, aquesta posició equi-

distant va fer que Gay fos l’ob-
jectiu de les crítiques dels seus ri-
vals en més d’una ocasió. L’es-
tratègia de Collboni de deixar l’A-
juntament i mostrar-se crític
amb els comuns malgrat seguir-
hi governant va ser una diana fà-
cil a la qual tots els candidats van
disparar, titllant la situació d’in-
congruent.

Pel que fa a Munté, la més mo-
derada dels quatre, va assumir
l’estratègia de mirar-se com el
PSC, els comuns i ERC es bara-
llaven. Com es diu col·loquial-
ment, la seva formació no té ca-
dàvers a l’armari, només quatre
anys d’alcaldia de Xavier Trias en-
tre el 2011 i el 2015, i per això la
seva posició en el debat va ser la
més còmoda dels quatre. Sempre
és senzill veure com els altres es
barallen. Però ja ho diu la dita cas-
tellana: els que es barallen es de-
sitgen. Potser per això cap dels
candidats d’esquerres va tendir-li
gaire la mà –amb alguna excep-
ció puntual de Gay–. Ara bé, ja se
sap que la política, de vegades, fa
estranys companys de llit.<

Albert Alexandre
BARCELONA

Confrontats pels problemes reals
» Les principals preocupacions de la ciutadania segons el baròmetre municipal van centrar el debat

» L'Espai Línia va presenciar les fílies i les fòbies dels quatre partits amb opcions de governar

Alamany (ERC), Martí Grau (comuns), Gay (PSC), Munté (Trias per Barcelona) i Nadeu, director editorial del Línia. Fotos: Joanna Chichelnitzky

Es van poder veure 
les estratègies que

seguiran ERC, comuns,
PSC i Trias per BCN 

en la campanya

Els ‘números dos’ 
van adaptar-se a un

format de debat
allunyat de la seva

agenda política

El debat dels ‘números dos’ de Barcelona



Maig 2023

19 | 

líniaSantMartí.cat

Mira el vídeo del 
DEBAT SENCER
escanejant el codi QR

4Un de cada quatre barcelonins creu que la in-
seguretat és el principal problema de Barcelona.
Martí Grau, però, va defensar que s’han “reduït
un 16% els delictes respecte al 2019”. “Dir que Bar-
celona és insegura és exagerat”, va afegir. 

Gay, tot i que el seu partit ostenta la regido-
ria de Seguretat, es va situar als antípodes del dis-
curs de Martí Grau i va criticar els comuns en
aquest apartat. “Calen més mesures”, deia. Era la
mateixa opinió de Munté, que va afirmar que no
s’està “afrontant la inseguretat” i que quan Xavier
Trias va ser alcalde aquest problema “només pre-
ocupava el 3,4% de la població”. 

Alamany també va criticar la gestió del govern
en aquesta matèria. “S’ha gestionat a mitges i s’ha
menystingut la ciutadania”, va dir per afegir que
el PSC té “molta barra criticant una tasca que ha
liderat Albert Batlle”.<

Inseguretat El minut d’or

“La gent no vol continuar
igual. Cal posar les bases
d’una nova Barcelona. Vo-

lem obrir la ciutat, però això
no vol dir posar-la en venda.

L’alternativa no és tornar al passat”

ELISENDA ALAMANY“
“Barcelona viu una trans-
formació econòmica, so-
cial i urbanística. Trias és
l’antimodel i vol desmuntar-
ho tot. Per garantir la transfor-
mació, cal que Colau continuï”

JORDI MARTÍ GRAU

“Apostem per una ciutat
ordenada, que conciliï els
interessos de la ciutadania

i que no els confronti. Hem
de construir una Barcelona sos-

tenible que generi prosperitat i igualtat” 

MARIA EUGÈNIA GAY

“Barcelona no funciona
bé i la ciutadania vol un
canvi. El canvi és Trias. Cap
dels altres partits, malgrat
que facin veure que no es conei-
xen, és canvi. Són més del mateix”

NEUS MUNTÉ

1
4L’única ocasió en què Gay va defensar la tasca
de l’Ajuntament va ser en el debat de la neteja. La
socialista va argumentar que si la ciutat està bru-
ta és pels problemes que hi ha hagut amb la nova
contracta del servei de neteja. “Hem de mirar qui
n’ha tingut la responsabilitat i posar més mitjans
tècnics i humans en aquest servei”, va afirmar. El
mateix Martí Grau explicava abans que ella que la
pandèmia havia endarrerit la posada en marxa del
nou servei i afegia que “ara es començaran a veu-
re els efectes de la nova contracta”.

Els arguments no van convèncer Alamany. “Els
comuns tendeixen a aigualir els problemes”, va dir
per afegir que “Barcelona no s’acaba d’agradar, i
per això calen mesures”. Per a Munté, “la ciutat
segueix bruta i els contenidors sobresaturats”. A
més, va atacar el porta a porta i va dir que no fun-
cionarà en una ciutat “densa com Barcelona”.<

Neteja2

4Quan els comuns van arribar al poder municipal
ho van fer dient que solucionarien el problema de
l’habitatge. Alamany va utilitzar aquesta qüestió
per atacar la formació d’Ada Colau. “No heu fet
res del que dèieu que faríeu, i la prova és que en
quatre anys el preu del lloguer ha augmentat un
40%”, va criticar. En la mateixa línia, Munté va
afirmar que “no s’ha fet res del que es prometia”
i va considerar que “cal un gran consens i no po-
sar tota la responsabilitat en els propietaris”.  

Martí Grau va negar la major i va dir que el go-
vern hi ha posat fil a l’agulla amb mesures com la
d’obligar qualsevol nova promoció a tenir un 30%
d’habitatge de protecció. Per la seva banda, Gay
va afirmar que aquesta mesura no ha funcionat
i va explicar que des del PSC s’impulsarà la
construcció de “70.000 pisos públics i privats”. Els
seus oponents van titllar la mesura de faraònica.<

Habitatge3
4Martí Grau va avisar: “La contaminació s’ha re-
duït, i per això els canvis en mobilitat han vingut
per quedar-se”. Alhora, va assegurar que la població
“vol que es pacifiquin els carrers”. Malgrat això, Gay
no veia clar el seu posicionament. De fet, va afir-
mar que cal “fomentar el transport públic i la mo-
bilitat elèctrica” i va fer esment a un dels punts més
importants de la campanya del PSC en el terreny
de la mobilitat: “Apostarem per fer espais verds
als interiors d’illa com preveia el pla Cerdà”. 

En aquest àmbit, Alamany va acusar el govern
municipal de ser poc ambiciós en els seus plans
i va afirmar que cal “una autèntica pacificació dels
carrers que arribi a tots els barris de la ciutat”.
Munté es va mostrar més crítica i va asseverar que
les superilles estan creant “carrers de primera i de
segona”. A més, va acusar el govern municipal d’es-
tar portant la ciutat al “col·lapse”.<

Mobilitat4

El debat dels ‘números dos’ de Barcelona
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Maragall aposta per tenir
un comissionat per la llengua
CATALÀ4“ERC serà l’eina de re-
cuperació massiva del català”.
Així ho ha promès el candidat re-
publicà a l’alcaldia, Ernest Mara-
gall, fent referència a les seves pro-
postes culturals i lingüístiques, on
destaca la creació de la figura
d’un comissionat per la llengua. 

Si aconsegueix ser alcalde, ha
dit Maragall, capgirarà la ten-
dència del govern de BComú i
PSC d’“abandonar” la qüestió de
la llengua. El cap de files d’ERC
també creu que el català ha de
ser l’idioma “prioritari” als plens

de l’Ajuntament, però donant
“ple respecte” al dret de cadas-
cú a parlar amb la llengua que
consideri. 

En paral·lel, Maragall ha la-
mentat el retrocés del català a
Barcelona i ha acusat el candidat
del PSC, Jaume Collboni, d'anar
"a cavall de l'onada del mercat"
o dels missatges que li arriben de
Madrid pel que fa a la llengua.

També ha exigit que la Di-
putació de Barcelona s’incor-
pori al Consorci per a la Nor-
malització Lingüística (CNL).

URBANISME4L’actual alcal-
dessa i cap de files de Barcelona
En Comú, Ada Colau, ha promès
estendre el model Superilla als
deu districtes de la ciutat. Jun-
tament amb la número 3 de la
candidatura, Janet Sanz, ha re-
fermat l’aposta pel model Supe-
rilla Barcelona i ha negat que
aquesta estratègia urbanística
plantegi actuacions “aïllades”. 

Colau i Sanz han presentat
una vintena de transformacions
de carrers i avingudes que es po-
drien enllestir el 2030, com ara
la rambla del Carmel, la rambla
Prim, el carrer Balmes, la ronda
Sant Antoni o la Diagonal. Sobre
aquest darrer espai, seria el tram
que es beneficiaria d’una trans-
formació coincidint amb la con-
nexió del tramvia. D’aquestes,
però, n’hi ha 14 que ja tenen pro-
jecte i algunes, fins i tot, tenen les
obres en marxa, com és la Via
Laietana, la Rambla o Pi i Ma-
ragall. D’aquests futurs ‘Eixos

Verds’, també n’hi ha sis de
nous: són les transformacions
del carrer de Sants i Creu Co-
berta, l’avinguda Madrid, Via
Júlia, Pintor Alsamora, Cantà-
bria-Santander i les rondes de
Ciutat Vella.

L’objectiu, diu Colau, és “de-
mocratitzar”, des d’un punt de
vista urbanística, tota la ciutat:
“Tothom tindrà a prop un eix

verd i serà un espai públic del
qual es podrà gaudir”.

Sobre la reforma de l’Eixam-
ple, l’alcaldessa justifica que s’hi
hagi posat èmfasi perquè és el
lloc per on passen més cotxes de
la ciutat i calia reduir el trànsit
“de manera significativa”. Sanz,
per la seva banda, ha remarcat
que cada proposta s’adaptarà a
les característiques de la zona.

Colau vol ser alcaldessa un tercer mandat. Foto: Blanca Blay/ACN

Colau promet que “tothom
tindrà a prop un eix verd"

Maragall, durant un acte de la campanya. Foto: Bernat Vilaró/ACN

Segueix la NIT ELECTORAL
amb nosaltres escanejant

aquest codi QR

MOBILITAT4El candidat de
Junts a Barcelona, Xavier Trias,
ha acusat l’alcaldessa i candida-
ta dels comuns, Ada Colau, de fer
un pla de mobilitat “contra les
persones” i perquè “no funcionin
els cotxes”. 

Malgrat admetre que cal “pa-
cificar” el trànsit, Trias defensa
que s’ha de fer “de manera que
li vagi bé a les persones”. Tam-
bé, considera, “parlant” amb els
partits i els veïns per tal que si-
guin projectes de consens. 

El candidat de Junts, que es
presenta amb la marca Trias per
Barcelona, promet que, si torna
a ser alcalde, una de les seves
banderes serà la “capacitat de
diàleg” i que buscarà “acords
amb tothom”. A més, assegura
que té “clares les idees” sobre
quin urbanisme s’ha de fer a la
ciutat a partir de “grans trans-
formacions” com poden ser la
cobertura de la ronda de Dalt o
acabant la reforma de la carre-
tera de les Aigües.

Sobre els possibles acords
amb altres formacions, Trias
ha assegurat que ell té bona re-
lació amb ERC i creu que arri-
bar a “acords amb Ernest Ma-
ragall no hauria de ser difícil”.
“Si el senyor Maragall treu un
bon resultat, intentaré col·la-
borar amb ell al màxim”, afe-
geix. Tot i això, també destaca
que amb el candidat del PSC,
Jaume Collboni, comparteix
“un model de societat des del
punt de vista econòmic”.

Trias ataca l’aposta deColau

Trias vol cobrir la ronda de Dalt. Foto: Natàlia Segura/ACN
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REIVINDICACIÓ4El Dia Euro-
peu del Comerç de Proximitat
es va celebrar el passat 9 de
maig i el comerç de Barcelona
ho va fer sortint al carrer, a ban-
da de programar actuacions
de cantants d’òpera als matei-
xos carrers.

La Fundació Barcelona Co-
merç va liderar l’acte institucio-
nal que va organitzar la Comis-
sió Europea a la plaça Sant Jau-
me, on també hi van ser diversos
eixos de la ciutat. Durant l’acte,
el president de Barcelona Co-
merç, Pròsper Puig, va tornar a
reivindicar la candidatura de
Barcelona per ser la primera
Capital Europea del Comerç de
Proximitat. “Ja tenim la feina
feta amb el programa que vam
presentar el gener d’aquest any
i en principi al juny sabrem la re-
solució de la Unió Europea (UE),
que pensem que serà positiva”,
explicava Puig.

En aquest sentit, el presi-
dent de l’entitat va afirmar que,
un cop els aprovin el projecte
(tot i que encara està a expen-

ses de la UE), el següent pas
serà conèixer la partida pres-
supostària, que creu que serà
“cap a finals de novembre”. Un
cop aquí, ja podran engegar la
capitalitat per al 2024.

D’altra banda, Puig també va
reclamar que aquest dia s’acabi
convertint en “la diada nacional
del comerç local a Catalunya”.

Puig va afegir que una jornada
com aquesta serveix per reivin-
dicar “la importància que té
aquest tipus de comerç per a tots
els veïns” i que convertir-lo en la
diada “ho fa més visible”.

Amb tot, durant l’acte també
es va desplegar la bandera d’Eu-
ropa i l’actuació de l’Òpera Jove
va posar el punt final.

Foto de família de l’acte a la plaça Sant Jaume. Foto: Barcelona Comerç

El comerç celebra el Dia Europeu
del Comerç de Proximitat

S’estrena la primera
Ruta dels Bunyols de Bacallà

GASTRONOMIA4El comerç
barceloní va estrenar a finals
d’abril la Ruta dels Bunyols de
Bacallà- La primera edició d’a-
questa nova iniciativa s’allarga-
rà fins al 21 de maig i compta
amb la participació d’un total de
22 restaurants i 13 bacallaneries.
En el marc d’aquesta proposta,
tots els establiments implicats
ofereixen una tapa de bunyols de
bacallà acompanyada d’una be-
guda per un preu econòmic.

Es tracta d’un esdeveniment
gastronòmic impulsat pel Gremi
de Bacallaners de Catalunya i Ba-

callà d’Islàndia, amb la col·labo-
ració d’Olis Bargalló i Restaura-
Plus, i amb el suport de Mercats
Municipals de Barcelona. Se-
gons l’organització, l’objectiu de
la ruta és “enaltir una elaboració
culinària” tan nostrada.

L’organització deixa clar que
la proposta “és molt més que una
ruta de bars”, ja que també inclou
bacallaneries que es troben als
mercats municipals de la ciutat.
Aquestes parades oferiran cada
dissabte que duri la ruta una tapa
per només tres euros i tallers de
cuina adreçats a infants.

La presentació de la 1a edició de l’activitat. Foto: Ruta dels Bunyols de Bacallà

Tradició | S’acosta la 22a Mostra de Comerç al Carrer
L’Eix Comercial Sant Martí ja ho té tot a punt per a celebrar el pròxim 28
de maig la Mostra de Comerç al Carrer. La 22a edició de la jornada es farà

a la rambla de Guipúscoa, entre els carrers de Cantàbria i del Maresme.
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“A vegades, quan escric a la
pissarra, m’equivoco a propòsit
perquè l’alumnat ho detecti.
Vull que normalitzin l’error per-
què l’error forma part de l’a-
prenentatge i cal saber-lo ges-
tionar. Ningú neix ensenyat i per
créixer necessitem confondre’ns
molt”, enraona Àngel Soto (Bar-
celona, 1990), tutor de segon
d’ESO al Col·legi Lestonnac i pi-
vot i aler pivot del CB Mollet.

Soto és tutor perquè neces-
sita fer un seguiment persona-
litzat de l’estudiant, anar més en-
llà de les assignatures, conèixer
la seva família, saber com li va a
la vida i ajudar-lo en el que pu-
gui. “És gratificant veure com
evolucionen i guanyen confian-
ça i autonomia. Retrobar-nos
anys després i preguntar-nos
com va tot és molt bonic perquè
el que queda són les persones”,
enraona el barceloní, que dirigint
equips de bàsquet a la seva es-
cola, el Col·legi Lestonnac, va
descobrir que li encantava acom-
panyar, guiar i compartir expe-
riències i coneixements. Gaudia
preparant els entrenaments.

Durant una època als matins
estudiava Enginyeria Civil a la
UPC i a la tarda era jugador i
tècnic al Col·legi Lestonnac, on
li van oferir cobrir puntual-
ment alguna suplència de pro-
fessor. “Vaig veure que el que
feia als entrenaments es podia
extrapolar a classe i que només
canviava el contingut. M’en-
canta arribar a la persona i per

això vaig acabar estudiant el
màster en Professorat. És la
decisió més encertada que he
pres mai”, comenta. Segur que
una de les millors dels seus pa-
res amb ell va ser apuntar-lo a
l’Escola de Bàsquet Nacho So-
lozabal quan era un marrec.

El seu últim any com a bas-
quetbolista al Col·legi Leston-
nac, just el primer com a uni-
versitari, va ser “una mica des-
astre”. Als seus companys no els
agradava el bàsquet tant com a
ell i faltaven a entrenaments o
partits pels estudis o pel que fos.
“Hi havia poc compromís”, re-
corda Soto, a qui el seu entre-
nador, Pau Nicolau, li va pro-
posar acompanyar-lo a un en-

trenament al CB Sant Just, l’en-
titat on estava jugant, perquè in-
tuïa que l’equip es desfaria el
curs següent.

Per al barceloní canviar un
col·legi per un club de Primera
Catalana “va ser com anar a
l’NBA”. Ple de pors i insegure-
tats, va al·lucinar amb els pri-
mers entrenaments. “Creia que
no tenia prou nivell per jugar en
aquell equip, però vaig pencar
de valent i també gràcies a la
confiança del tècnic, Òscar Giné,
vaig acabar sent un jugador im-
portant”, recorda, emocionat.

Després de dues temporades
al CB Sant Just, va fitxar pel

JAC Sants, on gaudiria de dos
ascensos, primer a Copa Cata-
lunya i després a Lliga EBA, i,
sobretot, xalaria formant part
“d’un grup extraordinari”. “Hi
havia molts bons equips. El que

ens diferenciava de la resta era
que érem amics, un vincle que
sempre es tradueix a la pista. Va
ser una llàstima que al cinquè
any ens diguessin que ens bus-
quéssim equip perquè el club te-

nia problemes econòmics i no
sabia si la temporada següent hi
hauria sènior”, confessa Soto. El
seu destí i el d’Ignasi Bellver o
Sergi Marco va ser l’Associació
Esportiva i Cultural Collblanc-

la Torrassa: “Van ser dos anys
plens de grans moments i apre-
nentatges, i ja amb la direcció de
Josep Maria Marsà”.

Aquesta ha estat la seva cin-
quena temporada al CB Mo-
llet, totes amb Marsà. Un curs
dur pels entrebancs, les lesions
i el descens a Lliga EBA. “El nos-
tre públic és especial i molt fidel.
Mai ha deixat de donar-nos su-
port i els estem molt agraïts. Ens
animen tant que ens regalen un
centímetre més en un salt o
una velocitat extra per arribar a
aquella pilota. Recordo com
ens van ajudar a les fases d’as-
cens a Salou o com ens han per-
mès guanyar molts partits
aquests últims anys a LEB Pla-
ta. Al Pavelló Municipal de Pla-
na Lledó, sempre ple de gom a
gom, es crea un ambient im-
pressionant, indescriptible”, ce-
lebra el barceloní.

“La pilota m’ho ha donat
tot, m’ha obert portes i finestres,
m’ha fet conèixer les amistats i
la parella… Estic encantat de de-
dicar gran part del meu temps
d’oci al bàsquet. Se’l mereix”, as-
segura, orgullós, Soto.

Toni Delgado
SANT MARTÍ

Àngel Soto és un guia
» L’exalumne de l’Escola de Bàsquet Nacho Solozabal és tutor al Col·legi Lestonnac i juga al CB Mollet
» “L’error forma part de l’aprenentatge i cal saber-lo gestionar”, defensa l’exjugador del JAC Sants

Àngel Soto, pivot i aler pivot del CB Mollet. Foto: Marc Pagès

Al JAC Sants va gaudir
de dos ascensos i
formant part  “d’un
grup extraordinari”

“La nostra afició ens
anima tant que ens
regala un centímetre
més en un salt”, agraeix

Bàsquet | El CB Grup Barna vol ampliar la seva comunitat
El conjunt del Clot vol ampliar la seva família. Qui vulgui formar part del CB 
Grup Barna es pot posar en contacte amb Marc Marquès (645479041) o Eloy 

Acedo (610666021) o escriure a @coordinaciocbgrupbarna@gmail.com.



Viuen línia

La Isabel té un nadó de sis mesos i està in-
còmoda, alguna cosa no va bé i això ha
començat a afectar les relacions amb el
seu fill i amb la seva parella. Un dia es re-
troba amb una amiga de qui s’havia dis-
tanciat, la Blanca, que té un embaràs avan-
çat, molts dubtes i els temors d’una futura
mare que, a més, tindrà el nadó sola. 
A l’espai La Badabadoc de Barcelona.

Teatre

Malparida
Laura Verazzi

Socunbohemio és el nom artístic i del pro-
jecte musical iniciat pel jove Artur Viñas.
Després d’haver publicat dos EP, el can-
tautor ha publicat aquesta primavera el
seu disc de debut: Contes de les quatre es-
tacions (Vida Records). Es tracta d’un re-
cull de tretze cançons que expliquen una
història d’amor en la qual les quatre es-
tacions tenen un paper important.

Música

La Sica, de 14 anys, està obsessionada
amb la idea que el mar retorni el cos de
son pare, que va naufragar a la gallega
Costa da Morte. Recorrent aquells penya-
segats, coneix en Suso, un noi de 15 anys
estrany com ella, que espera l’arribada
d’Ofèlia, la mare de totes les tempestes.
La Sica investiga les circumstàncies de l’ac-
cident i s’endinsa en un dolorós viatge.

Pelis i sèries

Sica
Carla Subirana

Contes de les quatre estacions
Socunbohemio

John Berger
La Virreina Centre de la Imatge (al número 99 de la Ram-
bla de Barcelona) va inaugurar el 12 de maig l’exposició
Permanent Red, dedicada a la figura de l’escriptor i crític

d’art John Berger. La mostra, que es podrà veure fins al 15
d’octubre, és “una de les completes que s’han fet fins

avui” de la trajectòria de Berger, tal com destaquen des
del museu. Es tracta d’una exposició que aprofundeix en
la ideologia de Berger, molt d’esquerres i molt crític amb
el capitalisme i amb les desigualtats provocades per la 

diferència de classes socials i pel poder adquisitiu.

B U S Q U E T SQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

El carismàtic periodista Xavier Graset
ens ensenya a degustar i viure la vida d’u-
na manera pausada. Un peculiar dietari
que ens farà reflexionar sobre el cicle dels
dies. “Hi trobareu calendari, hi trobareu
allò que ens ha fet créixer i com ha anat
canviant tot plegat, i compto que, en cer-
ta manera, també us hi trobareu vosaltres”,
anuncia el mateix autor.

Llibres

La pausa dels dies
Xavier Graset

|Humanity
El futur de la humanitat és a les teves mans en aquest nou videojoc que

barreja la fórmula de trencaclosques i joc de plataformes. Per a PC i PS 4 i 5.  
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Sergio Busquets (Badia del Vallès, 1988) era
un dels vestigis que quedaven d’aquell Barça
que ens ho va donar tot. El passat 10 de maig,
però, l’encara capità del conjunt blaugrana va
anunciar que el 30 de juny serà el seu últim

dia a l’equip. Les reaccions del món del futbol
en general i de l’entorn culer en particular no
es van fer esperar. “És el jugador més intel·li-
gent amb qui he jugat mai”, va declarar Xavi
Hernández, que ha estat company, entrena-
dor i sobretot amic de Busquets. Però els elo-
gis i els agraïments no són l’única cosa que
s’ha endut Busi en els seus últims dies com a
jugador del Barça: l’equip va guanyar la Lliga
el dia 14, després de vèncer l’Espanyol amb

un 2-4. La rua de l’endemà per celebrar
aquest títol i el del primer equip femení va

ser, també, un comiat per al número 5.

Famosos

Ser un dels jugadors clau del millor Barça
Ho ha guanyat tot amb el club de la seva vida i amb la Selecció

Anunciar que deixa l’equip
Ho va dir uns dies abans de guanyar una última Lliga amb el Barça

Tristor i agraïment
Els culers s’han desfet en elogis cap al capità, a qui enyoraran
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